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دولت به واقعیت ها توجه کند

 سیاست فشار حد اکثری بر ایران 
کاملا شکست خورد ه است

 سفر رئیسی به ورامین 
پیشوا و قرچک

معاون سیاسی اجتماعی استانـــداری 
به  رئیس جمهـــــور  از سفر  تهـــران 
شهرستان های ورامین، پیشوا و قرچک 
خبر داد. جوهری گفت: رئیس جمهور امروز 
شنبه ۲۸خرداد به اتفاق هیات همراه به 
شهرستان های ورامین، پیشوا و قرچک سفر 
می کند. آیت ا... رئیسی پیش از این سفر، 
به شهرستان های پردیس، شهریار، ملارد 
و قدس سفر داشته و در فرصت های آتی 
به سایر شهرستان های استان تهران سفر 

خواهد کرد. 

 مناسبات اقتصاد ی محور 
د یپلماسی د ولت سیزد هم است

سخنگوی دولت با بیان اینکه مناسبات 
اقتصادی محور دیپلماسی دولت سیزدهم 
است، یادآور شد : زبان دنیا را کسی می داند 
که زبان مردم خود را بلد است. بهادری 
جهرمی در توییتر نوشت: مناسبات اقتصادی 
محور دیپلماسی دولت سیزدهم است. 
حجم بالای دیدارها و مذاکرات تلفنی با 
مسئولان سایر کشورها، ده ها سفر هیات های 
بلندپایه سیاسی و اقتصادی به ایران، ثبت 
رکوردهای جدید در ترانزیت، صادرات و 
دریافت طلب های خارجی ثابت کرد زبان 
دنیا را کسی می داند که زبان مردم خود را 
بلد است. همچنین سخنگوی دولت گفت: 
با کار جهادی وزارت نفت دولت سیزدهم 
نه تنها درآمد صادرات گاز به عراق به روز 
وصول می شود، بلکه فقط در یک فقره 
بدهی قدیمی ۶ .۱میلیارد دلاری هم وصول 
شد. علی بهادری جهرمی در حساب کاربری 
خود در توییتر نوشت:» از برکات منتظر 
تصمیم دیگران نماندن و دیپلماسی فعال 
انرژی: کل دریافتی از صادرات گاز به عراق 
و ترکیه در سال ۹۹ مجموعا ۱ میلیارد دلار 
بود. با کار جهادی وزارت نفت دولت سیزدهم 
نه تنها درآمد صادرات گاز به عراق به روز 
وصول می شود، بلکه فقط در یک فقره بدهی 
قدیمی ۶ .۱میلیارد دلاری هم وصول شد.«

آمریکا تحریم های جد ید ی 
علیه ایران اعمال کرد

صدور  با  آمریکا  خزانه داری  وزارت  
بیانیه ای از اعمال تحریم های جدید علیه 
اشخاص و نهادهای ایرانی خبر داد.  وزارت 
خزانه داری آمریکا روز پنج شنبه با صدور 
بیانیه ای اعلام کرد که شرکت پتروشیمی 
فناوران سهامی عام، شرکت پتروشیمی 
خارک سهامی عام، شرکت پتروشیمی 
مارون و چندین شرکت چینی و اماراتی 
حامی این شرکت ها را در لیست تحریم های 
خود قرار داده است. این وزارتخانه همچنین 
تحریم هایی را علیه محمد شهید رکن الدین 
بهور و جینگ فنگ گائو، به دلیل کمک 
مادی، حمایت و ارائه مصالح، فناوری و 
پتروشیمی  شرکت  به  لازم  کالاهای 

تریلیانس اعمال کرده است. 

 انتقاد  از کمیسیون 
ماد ه ۱۰۰ شهرد اری ها

 امام جمعه تهران گفت: در مبارزه با فساد و 
جلوه های آن خیلی وقت ها موفق نمی شویم؛ 
موفق  ولی  می کنیم  دنبال  را  مصادیقی 
نمی شویم. حجت الاسلام محمدجوادحاج 
علی اکبری افزود: یکی از آن مصادیق شجره 
خبیثه که در متن دستگاه اجرایی و محیط 
شهرداری جا خشک کرده است کمیسیون 
ماده ۱۰۰ شهرداری است که از سال ۴۵ 
وارد قانون شده که در پی آن شهرک های 
کاخ نشینی ایجاد می شود که خار چشمان 
انقلاب است. امام جمعه موقت تهران ادامه داد: 
مبارزه ها و پیگیری هایی هم که انجام می شود 
به جایی نمی رسد چرا چون ظاهری قانونی 
دارد یعنی فرد متخلف تخلف کرده و جریمه 
آن را پرداخته است. حادثه متروپل از همین 
قبیل موارد است. حاج علی اکبری بیان داشت: 
اگر شاهد رشد چنین اقداماتی هستیم باید به 
سراغ ریشه رفت و آن را حل کرد؛ در این باره 
ریشه اصلی کمیسیون ماده ۱۰۰ شهرداری 
است که از مسئولین درخواست داریم، با قدرت 
و قاطعیت و سرعت این مساله را پیگیری کنند 

و ریشه این اقدامات خشک شود. 

 د عای کمیل ایرانی ها 
پس از د و سال وقفه د ر عربستان

مراسم دعای کمیل زائران ایرانی پس از 
دو سال وقفۀ حج تمتع، در شهر مدینه برگزار 
شد. این مراسم قبلا در منطقه »بین الحرمین« 
برپا می شد که اکنون اجرای آن به محل اقامت 
زائران ایرانی منقل شده است. مراسم دعای 
کمیل ایرانی ها که یکی از برنامه های بعثه 
رهبر معظم انقلاب در موسم حج تمتع است، 
هر سال در توافق با دولت عربستان در منطقه 
بین الحرمین ـ فضایی بین قبرستان بقیع 
و مسجد پیامبر )ص( ـ برگزار می شد که با 
کاهش روابط سیاسی دو کشور، این برنامه که 
معمولا تحت تدابیر امنیتی از سوی عربستان 
اجرا می شد، به محل اقامت زائران ایرانی انتقال 

داده شد. 

خبـــر

 محمود صادقی
دبیر کل انجمن مدرسین دانشگاه ها

جعفر قناد باشی
تحلیلگر مسائل بین الملل

با تاكيد بر لزوم »اقدامات تركيبي« در برابر ناهنجاري هاي اجتماعي صورت گرفت

 انتقاد صريح از كمبود بودجه دستگاه قضا
 برای برطرف كردن ناهنجاری های اجتماعی باید اقدامات تركيبی صورت گيرد

آرمان ملی: رئیس دستگاه قضا در جلسه شورای 
اداری استان قم با بیان اینکه برخی بخش های 
دادگستری ها در نقاط مختلف به واسطه میزان 
امکاناتی که دارند، در  شان مردم نیست، گفت: بودجه 
سالانه دستگاه قضائی برابر با بودجه یک ماه یک 
سازمان وابسته به یک وزارتخانه است؛ بنابراین، با این 
حجم کار و با این امکانات، صدور احکام سریع، دقیق، 
به موقع، متقن و همه جانبه، کار دشوار و سختی است. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در جلسه 
شورای اداری استان قم با بیان اینکه خدمت در نظام 
جمهوری اسلامی و خدمت به مردم توفیق بسیار بالایی 
است، اظهار کرد: همه مسئولان و مدیران در سطوح 
مختلف باید فرصت خدمت خالصانه به مردم و احقاق 
حق و ابطال باطل را قدر بدانند؛ شما مسئولان استان 
قم نیز توفیق خدمت را در این استان که  ام القرای جهان 
تشیع است دارید؛ استانی که در طول سال پذیرای 
میلیون ها زائر است لذا توفیق خدمت در این استان، 
توفیق بالاتری است. رئیس قوه قضائیه در ادامه با اشاره 
به اظهارات رئیس شورای شهر قم مبنی بر ضرورت 
تعامل و همگرایی بیشتر میان مدیریت شهری قم با 
دیوان عدالت اداری، بیان داشت: مدیران شهری در 
تمام نقاط کشور از جمله در قم باید تدابیر لازم را در 
راستای عدم مراجعه مردم به دیوان عدالت اداری جهت 
تسلیم شکایات اتخاذ کنند؛ اگر دستگاه های اداری و 
شهرداری ها به قوانین تسلط داشته باشند و به قوانین 
احترام بگذارند، طبعا مردم نیز جهت شکایت از آنها به 
دیوان عدالت اداری مراجعه نمی کنند و نتیجتا این 
دیوان می تواند به اموری از قبیل تعامل با دستگاه های 
اداری و مدیریت شهری بیش از پیش متمرکز شود. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای به مقوله 
دیوارکشی اراضی اشاره کرد و گفت: دستگاه های 

مسئول از جمله وزارت جهاد کشاورزی باید به صورت 
شفاف تعیین کنند که صرف دیوارکشی اراضی، آیا 
تغییر کاربری محسوب می شود یا خیر؛ چنانچه این 
مراجع ذی صلاح تشخیص دادند که دیوارکشی در 
زمره تغییر کاربری است، باید منطق این قضیه را نیز 
تبیین کنند. قاضی القضات با تاکید بر اینکه قوه قضائیه 
برای مقابله با تغییر کاربری اراضی زراعی و ساخت 
و سازهای غیرقانونی مصمم است بیان کرد: دستگاه 
قضائی به شدت و قاطعیت با تغییر کاربری اراضی و 
ساخت و سازها در حریم رودخانه ها و سواحل برخورد 
می کند؛ البته باید توجه داشت که اقدام دستگاه 
قضائی در تخریب این مستحدثات غیرمجاز نیز واجد 
هزینه هایی است لذا ضروری است در همان ابتدای 
امر از ساخت و سازها و تغییر کاربری های غیرقانونی 
توسط دستگاه های ذی ربط جلوگیری به عمل  آید. 
وی با تقدیر از نمایندگان استان قم در مجلس شورای 
اسلامی که در این جلسه به مشکلات و محدودیت های 
بودجه ای و امکاناتی دستگاه قضا اشاره داشتند، اذعان 
کرد: برخی بخش های دادگستری ها در نقاط مختلف به 
واسطه میزان امکاناتی که دارند، در  شان مردم نیست؛ 
بودجه سالانه دستگاه قضائی برابر با بودجه یک ماه یک 
سازمان وابسته به یک وزارتخانه است؛ بنابراین، با این 
حجم کار و با این امکانات، صدور احکام سریع، دقیق، 
به موقع، متقن و همه جانبه، کار دشوار و سختی است. 
همچنین رئیس قوه قضائیه در دیدار با اعضای جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به گذشت بیش از 
چهار دهه از استقرار نظام جمهوری اسلامی، اظهار 
کرد: نهایت توقع از ما می رود که بتوانیم ثابت کنیم 
نظام اسلامی و نظام ولایی، پاسخگوی دنیا و آخرت 
مردم است و می تواند دنیا و آخرت را توأمان برای مردم 
به ارمغان آورد. حجت الاسلام محسنی اژه ای با اشاره 

به توطئه های دشمنان برای ایجاد تنش در کشور با 
بکارگیری ابزار تحریم و سایر دسیسه ها، بیان داشت: 
دشمن تلاش دارد تا با ابزار مختلف، ذائقه مردم به ویژه 
نسل جدید و الگوی زندگی آنها را تغییر دهد؛ از سویی 
دیگر، تمرکز دشمن بر مخدوش کردن وجهه مراکز 
و مراجعی است که مأوای مردم هستند. وی با اشاره 
به تلاش های دستگاه قضائی برای افزایش سرمایه 
اجتماعی نظام و ارتقای امید مردم به تحقق عدالت 
در جامعه، بیان داشت: تلاش داریم در دوره جدید 
قوه قضائیه از ظرفیت های نخبگان حوزه و نخبگان 
بخش های مختلف جامعه برای پیشبرد امور استفاده 
کنیم و در مدیریت دستگاه قضائی تحول ایجاد کنیم. 
رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه دستگاه قضائی باید 
مأمن و ملجأ همگان باشد، تصریح کرد: هر فردی 
که این تصور را دارد به او ظلم شده، باید بتواند برای 
احقاق و استیفای حق خود به مراجع قضائی مراجعه 
کند؛ البته مجرمین باید خوف داشته باشند و ظالمین 
و متعدیان باید این احساس را کنند که در برابر آنها 
قدرتی برخوردکننده وجود دارد. اژه ای همچنین در 
دیدار با اقشار مختلف مردم استان قم عنوان کرد: برای 
برطرف کردن ناهنجاری های اجتماعی باید اقدامات 
ترکیبی فرهنگی، توجیهی، اقتصادی، انتظامی، 
اطلاعاتی و قضائی صورت گیرد و در این راستا ضرورت 
دارد قرارگاه هایی تشکیل شود تا موضوع را از ابعاد 
مختلف مورد ارزیابی قرار دهد. وی ادامه داد:  در 
مواردی از ناهنجاری های اجتماعی که دشمن برای 
آنها برنامه ریزی کرده و پیرامون آنها پشت پرده ها 
و جریانات سازمان یافته ای وجود دارد باید دستگاه 
اطلاعاتی برای کشف موضوع ورود کند و دستگاه 
قضائی نیز در این مسیر از سیستم اطلاعاتی حمایت 

خواهد کرد. 

تفکر، نگاه و گفتمانی که وزیر سابق کار داشت را می توان 
در برخی وزرای دولت نیز مشاهده کرد. در همین راستا اگر 
نگاهی به برخی از وزرا در مجموعه دولت بیندازیم خواهیم دید 
که اشخاص کم تجربه که اساسا سابقه کار اجرایی نداشته اند 
امروز بر مصدر امور برخی وزارتخانه ها نشسته اند. این در حالی 
است که برخی در دولت براین باورند که با یک دستور یک وزیر 
می تواند میلیون ها شغل ایجاد کند یا وزیر دیگری سالی یک 
میلیون مسکن درست کند. همه اینها نشان می دهد تفکری که 
بعضا در دولت است چندان کارشناسی و مبتنی بر واقع گرایی 
نیست. تیم اقتصادی دولت و ترکیب این تیم نیز بر همین 
اساس تشکیل شده است. چنانکه تصمیمات شتاب زده ای 
گرفته می شود؛ مثل همین تصمیماتی که اخیرا در خصوص 
جراحی اقتصادی اتخاذ کردند. لذا بدون اینکه کشور شرایط 
مناسبی داشته باشد و پیامدهای آن را مطالعه کرده باشند 
اجزای مختلف به طور غیر هماهنگ به طور سیستماتیک 
عمل کرده و می کنند. در این راستا بعد از یک سال استعفای 
وزیر کار نشانگر این امر است که دولت به این نتیجه رسیده 
باید تغییرات اساسی در کابینه صورت بگیرد. انتظار این است 
که دولتمردان واقعیت های جامعه را حس کنند و بر اساس 
واقعیات تصمیم گیری کنند. البته نگاه به نوع عملکرد مجلس 
نیز همینگونه است چرا که مجلس زمانی که به کابینه رأی 
می داد برخی از نمایندگان مخالفت هایی را داشتند و حتی 
در یک سال گذشته برخی نمایندگان بر روی این نکات دست 
گذاشتند اما فضای مجلس نیز به نوعی بود که با دولت همراه 
شدند و همگرایی پیشه کردند. پس چندان جای توجیه نیست 
که چرا نوع نگرش مجلس به عملکرد دولت اینگونه است. به 
هر حال جای تاسف است که بعد از ۴ دهه که کوله باری از 
تجربه در نظام مدیریتی کشور وجود دارد دوباره در برخی 
جاها می خواهیم چرخ را دوباره اختراع کنیم. گفته می شود 
برای تغییرات در دولت باید مولفه ها و کارویژه های مشخصی را 
در انتخاب نفرات و کارگزاران مورد ملاحظه قرار داد با توجه به 
آنچه که در حدود یک سال گذشته از عملکرد دولت دیده ایم 
انتظار می رود اصلاح بهتری صورت گیرد. عمده انتظاری که 
می توان داشت این است که دولت از وعده و شعار فاصله بگیرد 
و به واقعیت ها توجه کند و به تجارب اندوخته شده در طی 
این سالیان سال توجه کند. نگاه کارشناسی و نظام مند با همه 
جوانب نیز از موضوعاتی است که دولت باید مدنظر قرار دهد. 

وضعیتی که اکنون در آن هستیم، وضعیتی جدید است؛ به 
این معنی که بی نتیجه بودن راهبردهای گذشته برای افکار 
عمومی به اثبات رسیده؛ در گذشته در مقاطعی به غربی ها 
اعتماد بیش از حد داشتیم و در مقاطعی هم تعهداتمان را 
کاهش دادیم. در هر دو صورت غربی ها به تعهداتشان پایبند 
نماندند. اکنون من باور دارم که در امیدبخش ترین مقطع برای 
رسیدن به نتیجه ای مبتنی بر منافع ملی مان در مذاکرات 
هستیم، زیرا راهبرد تازه ای یعنی ایستادگی بر مواضعمان را 
اتخاذ کرده ایم و نشان داده ایم که از این مواضع عقب نشینی 
نخواهیم کرد ولذا اینک شاهدیم که طرف های غربی یکی پس 
از دیگری، نشانه هایی از انفعال و علاقه مندی به بازگشت به 
مذاکرات را نشان می دهند.  دو ماه پیش مقامات آمریکایی 
به صراحت از اشتباه بودن سیاست فشار حداکثری بر ایران 
سخن گفتند و حتی این سیاست را اشتباهی فاحش دانستند. 
این موضع گیری در همان دوماه پیش هم نشان داد که آنها 
به انتهای راه رسیده اند و دیگر امیدی به تحقق خواسته های 
نامعقولشان از طریق فشارهای اقتصادی ندارند؛  به همین 
دلیل هم هست که رژیم صهیونیستی بیش ازهمیشه تلاش 
می کند تا درادامه اعمال فشارها علیه ایران، بسیار بیش تر 
از گذشته نقش آفرین باشد وازاین طریق، سستی و انفعال 
کشورهای غربی را جبران کند. ائتلاف عبری، عربی وغربی 
به طور کلی دچارضعف های بی سابقه ای در منطقه غرب آسیا 
شده که شاهد آن، شکست انواع توطئه های سیاسی تبلیغاتی 
این ائتلاف )اسرائیلی ها، ارتجاع منطقه و دولت های غربی( 
درانتخابات اخیر لبنان است؛ آنها می خواستند از طریق این 
انتخابات حزب ا... را از صحنه سیاسی این کشور حذف کنند؛ 
اما دیدیم که بر اساس نتایج این انتخابات، اتفاقا جایگاه حزب ا... 
مستحکم تر شد. همین یک مثال کافی است که بگوییم قدرت 
تاثیرگذاری غربی ها ومتحدین شان در منطقه ازهمیشه 
ضعیف ترشده است، اگرچه مصوبه اخیر مجلس عراق مبنی 
بر ممنوعیت عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی هم مثال 
روشن دیگری بر تحقق رویدادی است که این ائتلاف با جدیت 
خواستار عدم تحقق آن بود. همان طور که در ابتدای سخن 
اشاره کردم، من باور دارم ما نباید تعهداتمان را کاهش دهیم 
و در عین حال باید بر سر مواضعمان ایستادگی کنیم؛ و این 
سیاستی است که غربی ها را کاملا در بن بست قرار می دهد و 
چاره ای جز پذیرش خواسته های بحق ایران را پیش رویشان 
قرار نمی دهد. با این وصف به نظرم نباید از عضویت آژانس 
صرف نظر کنیم زیرا آژانس بین المللی انرژی اتمی گرچه 
اکنون تحت تأثیر غربی ها و صهیونیست ها موضع می گیرد،  
اما بسترمناسبی است برای آنکه ایران در آینده نه چندان 
دور ازطریق همین آژانس، کشورهای دارای بمب هسته ای 
را تحت فشار قرار دهد؛ همان طور که کشورهای مستقل و 
انقلابی به تدریج مجمع عمومی سازمان ملل را به محملی 
ضد آمریکایی- صهیونیستی تبدیل کردند و می بینیم که 
درجلسات سالانه این مجمع، چه  تعداد کشورها در محکومیت 

آمریکا و رژیم صهیونیستی موضع می گیرند. 

آرمان ملی: وزیر امور خارجه کشورمان و فواد حسین 
وزیر امور خارجه عراق در گفت وگوی تلفنی موضوعات 
مورد علاقه دو کشور در موضوعات دوجانبه، منطقه ای و 
گفت وگو ها برای لغو تحریم ها را مورد گفت وگو و تبادل 
نظر قرار دادند. حسین امیرعبداللهیان با قدردانی از 
اقدامات دولت عراق در زمینه تسهیل گفت وگو ها برای 
حضور حجاج ایرانی بیت ا... الحرام در حج جاری، ابراز 
امیدواری کرد با تلاش مسئولان حج عربستان سعودی، 
فریضه حج تمتع به خوبی و بدون هرگونه مشکلی برای 
حجاج تمامی کشور های اسلامی و از جمله حجاج 
کشورمان انجام پذیرد. وی در خصوص مناسبات تهران 
و ریاض گفت: ارزیابی ما از دور اخیر مذاکرات در بغداد 
مثبت است و تهران از اجرایی کردن نتایج مذاکرات 
فیمابین استقبال می کند. امیرعبداللهیان با اشاره به 
سفر اخیر وزیر کشور عراق به تهران توافقات انجام 
شده در خصوص تردد زمینی زوار در آینده نزدیک و 

از جمله اربعین را حائز اهمیت خواند. رئیس دستگاه 
دیپلماسی کشورمان با قدردانی از مهمان نوازی مردم و 
دولت عراق از زوار ایرانی در ایام اربعین حسینی)ع(، ابراز 
امیدواری کرد در بازگشایی مرز های زمینی، تسریع شود. 
امیرعبداللهیان در موضوع گفت وگو برای لغو تحریم ها 
بیان کرد: در حالی که تبادل پیام ها بین آمریکا و ایران 
از مسیر نماینده اتحادیه اروپا تداوم داشت به یک باره 
کاخ سفید ایده صدور قطعنامه در آژانس را مطرح کرد. 
وزیر امور خارجه کشورمان افزود: هدف آمریکا از طرح 
قطعنامه در آژانس، امتیازگیری سیاسی در میز مذاکره 
است. وی در ادامه تاکید کرد: ما همواره غرب را به مسیر 
دیپلماسی فراخواندیم و حتی به ابتکار ایران و چند 
روز قبل از نشست اخیر آژانس، طرحی سیاسی برای 
تداوم گفت وگو تا رسیدن به توافق نهایی روی میز قرار 
گرفت. وزیر امور خارجه کشورمان افزود: در مقابل رفتار 
غیرسازنده آمریکا در آژانس، اقدام متقابل ما نیز افزایش 

فعالیت هسته ای صلح آمیز ایران در چارچوب قانون 
مجلس شورای اسلامی بود. امیرعبداللهیان اضافه کرد: ما 
دیپلماسی را بهترین مسیر برای نیل به توافق خوب، قوی 
و پایدار می دانیم، اما در مقابل رفتار قلدرمآبانه، واکنش 
ما بر مبنای اقتدار است. فوادحسین وزیر امورخارجه 
عراق نیز در این گفت وگوی تلفنی با ابراز خرسندی از 
روند گفت وگو های جاری بین جمهوری اسلامی ایران و 
عربستان، بر اراده دولت عراق در زمینه تداوم تسهیل 
گری در این خصوص تا برقراری گفت وگو های مستقیم 
بین وزرای خارجه دو کشور و بازگشت مناسبات به 
حالت طبیعی تاکید کرد. فواد حسین همچنین دیدگاه 
کشورش در خصوص ضرورت نیل به نتایج نهایی در 
حوزه گفت وگو های مربوط به برجام را مورد تصریح 
قرار داد و افزود: عراق همواره آمریکا و طرف های غربی 
را به حل مشکلات و برطرف کردن تحریم ها تشویق 

کرده است. 

وزیر امور خارجه: 

ارزیابی ما از د ور اخیر مذاکرات د ر بغد اد مثبت است 
  تهران از اجرایی كردن نتایج مذاكرات فيمابين استقبال می كند

آرمان ملی: رئیس جمهور در بیست و پنجمین 
سفر استانی خود به استان اصفهان رفت و در دیدار با 
اقشار مختلف مردم، شورای اداری اصفهان، نخبگان این 
استان و اجتماع مردمی هسته های جهاد و پیشرفت با 
تاکید بر اینکه دولت برای احیای زاینده رود برنامه 
دارد، گفت: مساله آب باید بدون نگاه بخشی، به صورت 
منطقه ای و با استفاده از همه امکانات حل شود و 
می خواهم بگویم که همه امکانات و راهکارها برای 
احیای زاینده رود، امروز روی میز دولت است. ما با 
حرکت جهادی توانستیم راه برون رفت از تحریم ها 
را دنبال کنیم. دنیا باید به ما حق بدهد که نباید به 

آمریکایی ها اعتماد کنیم، زیرا آنان میثاق شکنند. 
اهم اظهارات آیت ا... سيد ابراهيم رئيسی از 

این قرار است: 
 معتقدیم موانع ممکن است ابتدا انسان را به فکر وا 
دارد اما ما پیرو مکتبی هستیم که امام راحل سردمدار 
آن است، ایشان فرهنگ »ما می توانیم« را معنی کرد. 
اگر فرهنگ ما می توانیم وجود داشته باشد همه چیز 
ممکن است. ما هم خود را موظف به خدمت می دانیم 
و می توانیم بر همه مشکلات فائق بیاییم. مساله آب در 
اصفهان و حل این مشکل مورد تاکید دولت و نخبگان 
است. ما منکر هیچکدام از این مسائل و مشکلات 
نیستیم. این مسلم است که میزانی که قبلا آب در 
رودخانه وجود داشته الان وجود ندارد. یا بهره برداری 
درست اتفاق نیفتاده یا کمبود نزولات بارانی داریم. 
۱۰ میلیارد مترمکعب آب به سه میلیارد مترمکعب 
آب تبدیل شده است. باید به عدالت رفتار شود به این 
معنی که طرحی جامع داشته باشیم و با درنظر گرفتن 
همه اولویت ها و حقوقی که وجود دارد و همه آنچه که 
از اسناد و پیشینه داریم و راه هایی که برای برون رفت از 

این وضعیت وجود دارد، حرکت کنیم. 
 دولت و وزارت نیرو تلاش می کنند تا از این 
وضعیت خارج شویم و در زاینده رود آب جاری شود 
تا مردم چشمشان به آب روشن و دغدغه کشاورزان 
برطرف شود. این یک الزاماتی دارد که باید به آن 
عمل کنیم. الگوی کشت باید صحیح باشد. اگر قرار 
است مقررات رعایت شود، نباید از آب سوءاستفاده 
شود و برداشت های بی جا رخ دهد. دوستان درصدد 
هستند که این طرح را کامل کنند و آن را در محضر 
همه نخبگان در منطقه قرار دهند. موضوع را برای همه 
روشن کنند. ما به دنبال ایجاد طرح جامعی هستیم تا 
مشکل را برطرف کند. هر طرحی و هر راهی که برای 
رفع مشکل آب استان اجرا شود، حتماً در دستور کار 

دولت قرار خواهد گرفت و این طور نیست که از کنار 
مشکل بگذریم. به من گفتند زمانی به اصفهان بروم که 
آب وجود داشته باشد، اما من گفتم که باید عمق مساله 
را از نزدیک ببینم. اگر با مردم شفاف باشیم، اگر با مردم 
با عدالت رفتار کنیم و این به مردم تفهیم شود، بهترین 
حامی برای این طرح خود مردم خواهند بود. این مهم 

دغدغه و در دستور کار دولت ماست. 
 اگر فضای مجازی مدیریت شود ایجاد محدودیت 
برای کسب و کارهای نوبنیاد نیست، ما می خواهیم 
ناهنجاری ها و ورود به زندگی خصوصی افراد را محدود 
کنیم. فساد در همه بخش ها باید مورد مبارزه قرار گیرد. 
فضای مجازی هم همین طور است. گاهی آنقدر فضا 
محدود می شود که کسی که می خواهد از فضای مجازی 
استفاده درست کند، دچار مشکل می شود. در دولت 
در وزارت ارتباطات و کارگروه فضای مجازی مساله را 
پیگیری می کنیم. فضای مجازی ساخته دست بشر 
است. توسعه این فضا بسیار سریع اتفاق می افتد و همه 
زندگی بشر در تمام دنیا را به خود اختصاص داده است. 
در همه عرصه ها از فضای دیجیتال استفاده می شود، 
اما این فضا به مدیریت احتیاج دارد. اما این مدیریت 
به معنای محدودیت آن نیست. تلاش می کنیم فساد، 
قاچاق، رد و بدل کردن سلاح در فضای مجازی اتفاق 
نیفتد. مدیریت فضای مجازی در دستور کار دولت قرار 

گرفته است
 تمام تلاش ما در دولت، میدان دادن به جوانان 
انقلابی است. تأکید ما بر میدان دادن به بخش خصوصی 
هم هست. در جلسه با اتاق تعاون و اتاق اقتصاد گفته شد 
که بخش خصوصی را در مقابل تصمیمات خلق الساعه 
قرار ندهید. اینجور نباشد که یک شب فعال اقتصادی 
بخوابد، فردا بلند شود و تصمیم جدیدی گرفته شود. 
کشاورز باید بداند کاشت، داشت و برداشت او قابل پیش 
بینی است، چون در غیر این صورت اقتصاد غیرفعال 
است و کشاورز حاشیه نشین می شود. یکی از مؤلفه های 
مهم قدرت در جامعه، ظرفیت های بسیاری است که در 
جامعه و در ابعاد مختلف فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی 
وجود دارد که باید از این ظرفیت ها به درستی بهره 
ببریم. البته ما مشکلاتی هم داریم.  ای آینده سازان 
کشور، ای جوانان بدانید هر جا به نسخه انقلاب اسلامی 
عمل کرده ایم، موفق بوده ایم و هر جا با شک و تردید 
نگاه کرده ایم و به نسخه های دیگران عمل کرده ایم، 
موفق نبوده ایم. جوانان برومند انقلابی و جهادی 
با روحیه بالا نقش آفرینی کرده اند. این حوزه های 

موفقیت ماست. 

 ضرورت هایی وجود دارد که بر هیچ صاحب نظری 
پوشیده نیست. امیدواریم هر آنچه که نیاز است از 
اصلاحات اقتصادی، با موفقیت انجام دهیم. از مشکلات 
معیشتی که بعضاً برای مردم در شهر و روستا وجود 
دارد آگاهم. با مردم ارتباط دارم و از شرایط مطلع 
هستم و از مشکلاتی که افراد به آن مبتلا هستند رنج 
زیادی می برم. اما اقدامات دولت با صبر و همکاری 
مردم، پیگیری مجدانه مسئولان، حضور همه فعالان 
اقتصادی و دلسوزان به لطف خداوند متعال شرایط را به 
نفع مردم رقم خواهد زد. اگر با مردم با شفافیت صحبت 
شود، قطعاً نتیجه بخش است. قطع کردن دست دلالان 
یک ضرورت است و باعث باز کردن زمینه های اقتصادی 
برای جوانان منتظر کارآفرینی خواهد شد. میدان دادن 
به جوانان کارآفرین و باز کردن دست بخش خصوصی 
یک ضرورت است. به هر کسی با قلمش، با قدمش، با 
اقدامش، با فعلش با ترک فعلش مردم را ناامید و مأیوس 
کند، بخواهد و نخواهد، بداند یا نداند در مسیر دشمن 
حرکت کرده است و هرکس در این کشور با قلمش و 
گام هایش و اقدامش و همه حرکات و سکناتش مردم را 
به این کشور امیدوار کند، بداند یا نداند در جهت راهبرد 

انقلاب حرکت کرده است. 
 دولت برای احیای زاینده رود برنامه دارد، گفت: 
مساله آب باید بدون نگاه بخشی، به صورت منطقه ای و با 
استفاده از همه امکانات حل شود و می خواهم بگویم که 
همه امکانات و راهکارها برای احیای زاینده رود امروز 
روی میز دولت است. احیای زاینده رود برای دولت نیز 

مساله اولویت دار است. 
 با کار شبانه روزی عده ای جهادگر ما ظرفیت تولید 
هواپیمایی با ۷۲ سرنشین را در کشور داریم که هم 
امکان استفاده در داخل و هم امکان صادرات آن وجود 
دارد. بعضی فرآیندها مردم را ناامید می کند به عنوان 
مثال و به اعتقاد برخی کارشناسان اکنون به میزان ۵۰ 
سال طرح نیمه تمام در کشور داریم که باید با یک نگاه 
جهادی این گره ها باز شود. وقتی آمریکایی ها رسما اعلام 
می کنند که فشار حداکثری مفتضحانه شکست خورده 
است، معنای این حرف آن است که انقلاب اسلامی راه 
پیروزی و پیشرفت را دارد طی می کند و آمریکایی ها 
در حال افول و ضعف هستند. ما با حرکت جهادی 
توانستیم راه برون رفت از تحریم ها را دنبال کنیم. من از 
آمریکایی ها متعجبم از یک طرف پیغام می فرستند که 
ما برای مذاکره و توافق آماده ایم و از طرف دیگر بر لیست 
تحریم ها می افزایند. دنیا باید به ما حق بدهد که نباید 

به آمریکایی ها اعتماد کنیم، زیرا آنان میثاق شکنند. 

رئيس جمهور: 

اقدامات دولت شرایط را به نفع مردم رقم خواهد زد
  دولت برای احيای زاینده رود برنامه دارد                                        دنيا باید به ما حق بدهد كه نباید به آمریکایی ها اعتماد كنيم

بالای سر اسراییل می رویم 
و عکس می گیریم

معاون اقتصادی دولت گفت: ما در 
ایستادگی در برابر تحریم ها و مقاومت 
در برابر محاصره اقتصادی دشمن موفق 
بودیم و دشمن شکست خورد اما اینکه چه 
میزان توانستیم از این ایستادگی فرصت 
سازی کنیم را باید بررسی کنیم. محسن 
رضایی افزود: باید تعیین کنیم که چه 
میزان توانستیم از این فرصت بهره برداری 
کنیم و چقدر توانستیم آن بهره برداری ها 
به نتایج و پیامدهایی تبدیل کنیم که بر 
سایر دشمنان و رقبای ما غلبه کرده است؟ 
ما در دفاع این کار را کردیم لذا بالای سر 
اسراییل می رویم و ۷۰۰ - ۸۰۰ کیلومتر 
عکس می گیریم و اطلاعات دقیق می آوریم 
و سیستم های ما هم چون ضد رادار هستند 
به داخل برمی گردیم داخل کشور؛ الان 
اطلاعات ما از برخی مسئولین اسرائیل 
از درون برخی تشکیلات اسراییل بیشتر 
است.  وی با بیان اینکه پیاده سازی فناوری 
انقلاب در تخصص دیگری مثل اقتصاد 
یا در حوزه های غیر دفاعی و غیر سیاسی 
بدون دانشگاه و دانش و بسیج علمی و جهاد 
علمی امکان پذیر نیست، تاکید کرد: این 
دانشگاهیان هستند که باید به دولت کمک 
کنند تا این فناوری را در حوزه  سومی به 

اسم اقتصاد پیاده سازی کنیم. 

 درددل سعید قاسمی 
با رئیس جمهور

سعید قاسمی در برنامه ای در حسینیه 
جماران با حضور سیدحسن خمینی و 
رئیس جمهور گفت: جناب رئیسی شما 
می دانید ما به شما ارادت داریم. جنس 
جنابعالی و بر و بچه های جوراب سوراخ با 
آنهایی که دولت را تحویل گرفتید بسیار 
فرق دارد. جنسا با آنها فرق دارید. برای 
همین اسمشان را جهادی می گذارند. الان 
دما در اندیکا ۵۲ درجه است و آدم پوست 
می اندازد برای ملتی غارنشین کار کند. 
مردم در اندیکا در غار هستند. قاسمی با 
مخاطب قرار دادن رئیسی گفت: چه کنیم؟ 
اندوه دل نگوییم الا یک از هزاران. چطور باید 
صحبت کنیم ما در این نهضت یک میلیون 
مسکن که گفتید ما می توانیم در بخشی از 
نهضتی که شما علمش را بلند کردید بخشی 
از دغدغه شما را حل کنیم. چرا وزیر محترم 
می گوید ما باید از ترکیه و چین آدم بیاوریم 
که بتوانیم؟ چطور ما جهادگران ثابت کنیم 
می توانیم؟ شما گفتید باید خانه های 
لاستیکی در چابهار جمع شود. چرا نشد؟ 
چرا دروغ می گویند؟ چرا جهادی ها را 
حساب نمی کنند؟ استاندار محترم می گوید 

ما برای شما ردیف بودجه نداریم. لذا برو. 

حل مشکلات به وسیله 
برجام تفکر غلطی بود

امام جمعه مشهد با تاکید بر لزوم کمک 
و همراهی مردم، گفت: اگر مردم همکاری 
نکنند، هیچ کاری به پیش نخواهد رفت . 
آن جایی که مردم در صحنه باشند، همه 
مشکلات حل خواهد شد. در کنار این 
مشکلات، یک سری فرصت ها هم وجود 
دارد. الحمدا... در حال حاضر ما در شرایطی 
هستیم که نه تنها تحریم ها در حال خنثی 
شدن اند، بلکه حتی دشمنان ما خودشان 
هم اقرار می کنند که تحریم ها به جایی 
نمی رسد. اینکه بگوییم ما باید مشکلات 
خود را به وسیله برجام حل کنیم، از اول 
تفکر غلطی بود و ادامه آن غلط تر است. 
آیت ا... علم الهدی افزود: یکی از فرصت های 
در اختیار ما، دیپلماسی اقتصادی است که 
بدون نیاز به برجام، بین ما و همسایگان مان 
و برخی از کشورهای دوردست ایجاد شده 
است. یک نفتکش گران قیمت را به ونزوئلا 
فروختیم و سفارش دو نفتکش دیگر را هم 
گرفتیم که فرصت بسیار ارزشمندی بود. 
ما توانستیم ۲۰ دستور راهبردی اقتصادی 
فقط با آمریکای جنوبی امضا کنیم و در 
حدود ۱۷ تفاهم اقتصادی هم با کشورهای 
همسایه داشتیم. این ها همه فرصت هایی 
است که اقتصاد ما را به ثبات می رساند 
و می توانیم مشکلات معیشتی مردم را 

جبران کنیم. 


